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مستخلص البحث

المقدمة وأهمية البحث:

نظراً لأهمية تدريبات القدرة البدنية الخاصة من خلال مؤشر التعجيل الذي يعطي وضوحاً لظاهرة القدرة السريعة للاعبي ركض 400 متر حرة فيما لو كان التعجيل ايجابي او التعجيل المنتظم او إذا كان التعجيل سلبي ، لذا اتجهت الباحثة الى إعداد اختبارات خاصة بالاستناد على مؤشرات التعجيل المختلفة وفقاً لنقاط ظهورانواع التعجيل لايجاد العلاقة بين هذه المؤشرات من جهة وبعض القدرات البدنية من جهة اخرى لمتسابقي ركض 400 متر. لذا فإن أهمية البحث تتبلور في إمكانية استخدام مؤشرات التعجيل للاستدلال ميدانياً على المسافة الحقيقية التي تظهر بها قدرة التسارع وانتظام التعجيل وتناقصه وايجاد العلاقة بينهما ، والتي يمكن ان تعطي حلول سريعة عند اعداد المناهج التي تخص قدرات السرعة وتحمل السرعة الخاصة.
مشكلة البحث:

تكمن المشكلة في أنه هل هناك أمكانية في مراقبة ظهور هذه النقطة عند الرياضي من خلال متابعة تدرج سرعته والمحافظة عليها قدر الامكان باستخدام التحليل الحركي لقياس مؤشر التعجيل الذي يحققه الرياضي والذي يدل على فاعلية نشاطه في بذل القوة اللازمة لاستمرار تعجيلة (وفق قانون نيوتن الثاني) . الأمر الذي يعطي فرصة للمدرب من اجل التشخيص لإعداد المناهج التدريبية اللازمة لتطوير القدرات الخاصة بهذه المسابقة للمحافظة على استمرار العداء بسرعته المنتظمة قدر الامكان لأطول مسافة ممكنة.
أهداف البحث:

وكانت اهداف البحث كمايلي:

1. التعرف على قيم التعجيل الايجابي والمنتظم والسلبي والمسافات الخاصة بها وبعض القدرات البدنية لعدائي 400 متر النخبة.
2. التعرف على طبيعة العلاقة بين متغيرات التعجيل والقدرات البدنية ، وانجاز ركض 400 م.
فروض البحث:

أما فروض البحث فكانت:

1. توجد علاقة دالة احصائيا بين مؤشرات التعجيل ومسافاتها والانجاز.
2. توجد علاقة دالة احصائيا بين بعض القدرات البدنية ومؤشرات التعجيل.
مجالات  البحث:

وكانت مجالات البحث:

1. المجال البشري : مجموعة من عدائي 400 متر النخبة في الاردن.
2. المجال الزماني : الفترة من 4/2/2010 لغاية 20/2/2010
3. المجال المكاني: ملاعب كلية التربية الرياضية – اربد – الاردن.
الاستنتاجات:

وكانت استنتاجات البحث كالآتي:

1. ان قدرة تحمل السرعة لها تاثير كبير في تحقيق الانجاز في سباق 400 متر.
2. ان كل من قدرة السرعة وقدرة تحمل القوة تلعبان دور مهم في تكامل الانجاز اعدائي 400 متر.
3. ان قدرة تحمل القوة لم تكن بالمستوى المطلوب والجيد لافراد العينة وفقا لنتيجة الارتباط التي ظهرت.
4. ان كل من مسافة التعجيل الايجابي ومسافة التعجيل السلبي كانت جيدتين لدى افراد عينة البحث قياسا الى مسافة التعجيل المنتظم.
The relationship between types of speed and some of physical abilities and the achievement of running of the 400 meters freestyle
Intisar Mizhar Saddam Al-Khuzaa'i

Abstract
Introduction and Importance of the Research

 Given the importance of special physical training capacity through the indicator of speed which gives the clarity of the phenomenon of the rapid ability of the players of the 400 meters freestyle running whether  the speed or acceleration is  positive, or regular or  negative ,so the researcher went to prepare special tests based on the indicators of  different speed according to pick up the emergence of types of speed to find a relationship between these indicators on the one hand and some physical abilities of the runners of 400 meters running  on the other hand. Therefore, the importance of research is  to take shape in the possibility of accelerating the use of indicators to deduce the real distance on the ground that show the ability of acceleration and  speed regularity  and its  decreasing and to  find a relationship between them, which can give quick solutions when preparing the programmes that belong to the speed capacity and carrying for special speed.
Research problem
  The problem is that is there the possibility to monitor the emergence of this point in the athlete through following-up his leveled speed and maintain it as much as possible using the analysis of motor to measure the speed index achieved by the athlete, which implies an effective activity to exert the required force necessary for the continuation of accelerated,( according to Newton's second law), which gives the opportunity to the coach for the diagnosis for the preparation of training curricula to develop special  capacities  in this competition to maintain the continuation of the runner in his regular speed as much as possible for the longest possible distance.

Research Objectives
The objectives of the research were  as follows:
1. To identify the values of the positive , regular and negative speed and its special  spaces and some of the physical abilities of the elites of  400-meter runners.
2. Identify the nature of the relationship between the variables of speed and physical abilities and achievement of 400 meters running.
Research Hypotheses 

 The research hypotheses were:
1. There is  statistically significant relationship between indicators of speed and  its distances and the accomplishment.
2. There is statistically significant relationship between some physical abilities and indicators of speed.
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Research areas
The areas of research were:
1. The human domain: A group of elite of  400-meter runners in Jordan
2. The time domain: the period of 4/2/21010 up to 20 /2/ 2010 
3. Spatial domain: College  of Sport Education stadiums - Irbid – Jordan
Conclusions
The research findings were as follows:
1. That the carrying capacity of speed have a significant effect on accomplishment in the 400 meters competition.
2. That both capacities of speed and of the bearing capacity of the Force are playing an important role in the integration of achievement for the 400-meter runners.
3. That the carrying capacity of the force was not the required level and quality of the sample according to the result of engagement emerged.
4. That both the positive and negative distance speed were good for the research sample individuals compared to the distance of regular speed .Listen
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